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V tomto čísle naleznete 

Milé čtenářky a čtenáři,  

máme před sebou nabitý a pestrý tý-
den. Čeká nás Evropská rada, zasedá-
ní Rady EU, neformální ministerské se-
tkání, plenární zasedání Evropského 
parlamentu a trojstranný sociální sum-
mit.  

Než se ve druhé polovině týdne 
v Bruselu setkají lídři EU, proběhnou 
v Lucemburku celkem tři zasedání Rady 
EU. Hned v pondělí se zde sešli ministři 
zahraničních věcí, kteří se dohodli 
na zřízení vojenské pomocné mise 
na podporu Ukrajiny a přijali další 
opatření pomoci v rámci Evropského 
mírového nástroje s cílem dále podpořit 
schopnosti a odolnost ukrajinských oz-
brojených sil. Od pondělí do úterý pro-
bíhá Rada pro zemědělství a rybolov, 
která má na programu rybolovná prá-
va pro rok 2023 v Baltském moři nebo 
diskuzi o situaci na trhu v souvislosti 
s invazí Ruska na Ukrajinu. V úterý za-

sedá v Lucemburku Rada pro obecné 
záležitosti, která se věnuje mimo jiné pří-
pravě Evropské rady, návrhu Evropského 
parlamentu na revizi pravidel EU upravu-
jících volby do Evropského parlamentu, 
činnosti navazující na Konferenci o bu-
doucnosti Evropy nebo právnímu státu.  

Poslední dva pracovní dny tohoto týdne 
budou patřit Evropské radě, která navá-
že na neformální jednání lídrů v Praze 
7. října. Hlavní témata zasedání budou 
spojena s ruskou agresí vůči Ukrajině. 
Lídři budou diskutovat o pokračování 
silné podpory Ukrajině v oblasti politické, 
hospodářské, vojenské i humanitární, 
o sociálních a ekonomických dopadech 
války a opatřeních k řešení energetické 
krize. Dalším bodem jednání budou vnější 
vztahy. Evropská rada se bude věnovat 
přípravě na klimatickou konferenci 
COP27 v Šarm aš-Šajchu a COP15 
v Montrealu a také na summit 
EU – ASEAN, který proběhne na okraj 
prosincové Evropské rady 14. prosince 
v Bruselu. Lídry čeká také strategická 
diskuze o vztazích EU s Čínou. 

Ve středu, tedy den před Evropskou ra-
dou, proběhne v Bruselu také trojstranný 
sociální summit, kterému bude český pre-
miér spolupředsedat s předsedkyní Komi-
se a předsedou Evropské rady a zúčastní 
se jej za české předsednictví také místo-
předseda vlády Marian Jurečka.  

Ve Štrasburku probíhá tento týden druhé 
říjnové plenární zasedání Evropského 
parlamentu. Poslanci se budou zabývat 
dopady ruské agrese na Ukrajině 
a energetickou krizí. Na programu mají 
dále ochranu kritické infrastruktury EU, 
debatu se slovenskou prezidentkou Zuza-
nou Čaputovou nebo rozhodnutí o vítězi 
Sacharovovy ceny za rok 2022. 

Úvodník 

Finále regionálních akcí „Předsedáme Evropě“ 

Dne 11. října se uskutečnila závěreč-
ná akce regionální roadshow 
„Předsedáme Evropě“ v Liberci.  

Akce v rámci roadshow byly pořádá-
ny v krajských městech při příležitosti 
českého předsednictví v Radě EU.  

Předsednictví České republiky v Radě 
EU, které bylo jako vždy středobodem 
celé akce, nejprve divákům v Liberci 
představil ředitel Odboru komunikace 
o evropských záležitostech Úřadu vlá-

dy Igor Blahušiak. Ten popsal, co před-
sednictví pro naši zemi znamená, připo-
mněl jeho priority a dosavadní úspěchy 
a nastínil, co nás v jeho druhé polovině 
ještě čeká. Poté si lidé mohli užít zába-
vy připravené ve stáncích. Přítomen byl 
tradičně fotokoutek, malování na obličej 
a skákací hrad. Svůj stánek také mělo 
Eurocentrum Liberec, Zastoupení Evrop-
ského parlamentu v ČR, Dům zahraniční 
spolupráce a další.  
/Pokr. na s. 2/ 
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V průběhu odpoledne program zpestřilo loutkové před-
stavení Rudy Hancvencla ROBINSON a koncert elektro-
popové kapely X_jazz. Pak následovala debata na 
téma „Evropa pro mladé bez bariér“.  

O tom, jaké možnosti EU nabízí mladým lidem a proč se 
vyplatí sbírat zkušenosti v zahraničí diskutoval koordiná-
tor informačních středisek Europe Direct v ČR Martin 
Pelc, Martina Horváthová z Domu zahraniční spolupráce 
a Antonín Ferdan z neziskové organizace zaměřené na 

podporu podnikatelů Lipo.ink. Vrcholem večera bylo 
vystoupení indie-pop-rockové skupiny Nebe. 

Regionální akce měly za cíl přinést téma předsednictví 
blíže občanům ČR, včetně doprovodných programů 
jako byly koncerty, debaty a infostánky o tématech s 
EU spojených. /K. Hubáčková/ 

 

shodlo, že hlavními problémy jsou vysoké ceny energií 
a zároveň zajištění bezpečnosti dodávek, respektive 
dostatečných objemů plynu. Podle několika států  je 
nutné, aby došlo k decouplingu cen plynu 
a elektřiny. Zástupce norské vlády upozornil, že Nor-
sko podporuje soukromé domácí producenty plynu 
ve zvyšování těžby s cílem udržet si vysoké těžební 
kvóty. Zdůraznil také, že je nutné dbát na dlouhodobý 
výhled, nejen při implementaci mimořádných opatření.  

Dle části členských států by Platforma pro společné 
nákupy mohla hrát významnou roli v zajištění dosta-
tečných dodávek plynu a musí být uvedena do provo-
zu co nejdříve.  

Komise poděkovala za otevřenou debatu a zpětnou 
vazbu. Informovala, že  pracuje na iniciativě vytvořit 
právní nástroje, které dovolí vytvoření alternativního 
benchmarku pro zemní plyn. Na základě debaty člen-
ských států zdůraznila, že nejkontroverznějším opatře-
ním bude cenová intervence, respektive zastropování 
cen plynu. Jakýkoliv přijatý mechanismus bude vyža-
dovat bezpečnostní záruky a bude nutné, aby byl 
pouze dočasný. Závěrem Komise  shrnula, že předloží 
návrh opatření 18. října. 

Během pracovního oběda se k ministrům členských 
států EU a Evropského společenství volného obchodu  
připojili zástupci zemí /Pokr. na s. 3/ 

Sdělení Komise k prosazování práva EU > Komise 

Komise zveřejnila dne 13. října sdělení, v němž nastí-
nila své aktivity, které mají zajistit dodržování práv-
ních předpisů EU. Komise k tomuto účelu vypracovala 
řadu nástrojů na pomoc členským státům, včetně 
praktických pokynů, financování a monitorování. Zá-
roveň platí, že Komise v případě porušení práva EU 
podniká právní kroky v podobě zahájení řízení o ne-
splnění povinnosti (infringement procedures).  

Za prosazování práva EU má hlavní odpovědnost Ko-
mise jakožto strážkyně Smluv. Uplatňování práva EU je 
výsledkem společného úsilí různých aktérů, jako jsou vni-
trostátní soudy, parlamenty, regulační orgány, orgány 
pro ochranu spotřebitele nebo osobních údajů, jakož i 
občanská společnost a veřejnost. 

Důvodů nedostatečného nebo nesprávného provádění 
může být mnoho a Komise vyvinula soubor nástrojů, jak 
na tyto situace reagovat. Dlouhodobě se zaměřuje 
na monitorování a včasné odhalování případů porušení 
práva EU, spolupráci a předcházení porušování předpi-
sů od samého počátku (vč. školení, technické a finanční 
podpory), strategické prosazování a postup předcháze-
jící řízení o nesplnění povinnosti (EU Pilot, Pre-
infringement proces), řešení případů porušování práva 
EU prostřednictvím právních kroků (kdy více než 90 % 

případů je vyřešeno předtím, než je nutné věc předlo-
žit Soudnímu dvoru), a rychlé a účinné reakce na krizi 
(v rámci mimořádné situace, jako pandemie covidu-19 
a ruská útočná válka proti Ukrajině). 

Komise a členské státy v současné době provádějí 
inventuru, jež má zajistit, aby byly k dispozici co nej-
lepší nástroje pro prosazování práva EU v praxi. 
Zvláštní pozornost je věnována lepšímu monitorování 
řádného uplatňování jednotlivých nařízení a dalšímu 
zvyšování transparentnosti činností v oblasti prosazo-
vání práva. Komise podá zprávu o výsledcích v roce 
2023. 

ČR obecně podporuje snahu o lepší prosazování prá-
va EU s cílem zajistit stejnou míru garance práv 
pro občany EU. Vítá také aktivity Komise zaměřené 
na vytváření srovnávacích přehledů, školení, a posky-
tování technické a finanční podpory v rámci spoluprá-
ce s členskými státy. /M. D. Ličková/ 

Zasedání 11. a 12. října bylo zahájeno příspěvkem 
ředitele Mezinárodní energetické agentury (IEA). 
Zdůraznil, že čelíme bezprecedentní energetické kri-
zi.  

Hovořil zejména o třech bodech. Zaprvé, o pozitivních 
výsledcích doporučení IEA zveřejněných v březnu 
ve formě 10 bodů a o nutnosti jednat solidárně mezi 
členskými státy. Zadruhé, upozornil, že zima 
2023/2024 může být ještě problematičtější než ta nad-
cházející. Zatřetí, zdůraznil tlak na klíčové průmyslo-
vé sektory EU, které mají vysokou spotřebu a zaměst-
nanost a jde proto mj. o citlivé politické téma. Připo-
mněl, že 27. října IEA vydá Energy Outlook, kde budou 
konkrétní doporučení, mj. k připravenosti na další zimu.  

Následně zástupce Komise  navázal na dopis předsed-
kyně Komise, který byl zaslán lídrům EU při příležitosti 
neformálního  summitu v Praze 6. října  a zdůraznil, že 
situace je skutečně urgentní a měla by se omezit volati-
lita cen. Informoval, že Komise pracuje na přípravě 
legislativního nástroje pro tvorbu přechodného cenové-
ho indexu pro plyn a vyzvala členské státy k detailní 
a otevřené debatě, která by pomohla Komisi 
v navrhování opatření, jež má představit 18. října.  

České předsednictví  zahájilo debatu k prvnímu bo-
du zasedání na téma cesta k dalším akcím, které nastí-
nila předsedkyně Komise. Mnoho členských států se 

Neformální zasedání Rady pro energetiku > Rada 
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Energetického společenství, aby společně probrali při-
pravenost na nadcházející zimu.  

V odpolední části se ministři věnovali tématu budoucí 
podoby vnitřního trhu s elektřinou.  České předsednic-
tví ve svém vystoupení sdělilo, že stávající situace 
s cenami energií ukazuje, že současné nastavení trhu není 
adekvátní, a kromě posílení fungování trhu v krizových 
situacích je potřeba připravit trh na dekarbonizaci 
a větší zapojení nízkoemisních zdrojů. Komise  sdělila, že 
vnímá požadavek řady členských států na úpravu pravi-
del fungování trhu a informovala o aktuálně probíhají-
cích konzultacích s členskými státy. Komise předloží 
do konce roku předběžné návrhy a na začátku roku 
2023 předloží legislativu týkající se trhu s elektřinou. 
Následně místoředitel agentury Evropské investiční ban-
ky informoval o jejich pohledu na budoucí investiční po-
třeby dekarbonizovaného energetického trhu EU a po-
mocnou roli Evropské investiční banky. Jako hlavní vidí tři 
pilíře pro transformaci – energetickou efektivitu, obnovi-

telné zdroje (OZE) a infrastrukturu. Potřebná bude 
i podpora nástrojů na financování vodíku. Poté násle-
dovala prezentace ředitele agentury ACER ohledně 
cenových signálů v energetice a příčinách vysokých 
cen na stávajících trzích. Členské státy se ve svých vy-
stoupeních shodly, že stávající podoba vnitřního trhu 
je nedostatečná  pro krizové situace. Kromě krátko-
dobých opatření bude nezbytné posílit podobu trhu 
v dlouhodobém horizontu v kontextu dekarbonizace 
a rozvoje bezemisních zdrojů. Ve vystoupeních zazněl 
opakovaně apel na posílení ochrany koncového zá-
kazníka, spravedlivou transformaci, rozvoje klíčové 
infrastruktury a OZE, a že budoucí nastavení trhu by 
mělo poskytovat adekvátní cenové signály pro rozvoj 
bezemisních zdrojů, tak aby z nich občané benefito-
vali.  

/Ze zápisu MPO, M. Sitta/ 

Ve dnech 13. a 14. října se v Lucemburku uskutečnilo 
jednání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci pod čes-
kou taktovkou. Mezi hlavní témata v oblasti spravedl-
nosti patřil boj proti beztrestnosti ve vztahu k zloči-
nům proti lidskosti na Ukrajině, justiční vzdělávání, 
pokrok při vyjednávání směrnice týkající se trestných 
činů proti životnímu prostředí, zhodnocení práce Ev-
ropského veřejného žalobce a základní práva v době 
krize. Na zasedání věnovaným vnitřním věcem se 
ministři zabývali otázkami  celkového stavu a správy 
schengenského prostoru, posílení vnějších hranic EU, 
agresi Ruska vůči Ukrajině v souvislosti s přijímáním 
uprchlíků a organizovanou trestnou činností. Reforma 
azylového systému EU byla rovněž předmětem jedná-
ní. 

Jednání Rady pro spravedlnost předsedal ministr Pavel 
Blažek, Evropskou komisi zastupoval komisař Didier 
Reynders. Ministři zhodnotili probíhající práci související 
s reakcí na úrovni justice a bojem proti beztrestnosti, 
pokud jde o zločiny spáchané v souvislosti s útočnou vál-
kou Ruska proti Ukrajině. To zahrnuje podporu vyšetřo-
vání a stíhání válečných a dalších nejzávažnějších zloči-
nů, jakož i opatření k zajištění plného uplatňování přija-
tých individuálních i hospodářských sankcí. 

Ministři spravedlnosti si vyměnili názory na justiční vzdě-
lávání a jeho dopad na přístup ke spravedlnosti v kon-
textu právního státu. V tomto ohledu byl zdůrazněn vý-
znam a úloha vzdělávání při zajišťování lepší kvality 
soudnictví a při dalším posilování jeho nezávislosti. 

Dále posoudili pokrok dosažený v jednáních o návrhu 
směrnice o trestněprávní ochraně životního prostředí. 
Při jednáních na technické úrovni dosáhli odborníci znač-
ného pokroku směrem k legislativnímu textu, který může 
podpořit kvalifikovaná většina členských států. Cílem 
předsednictví je dosáhnout celkového obecného přístupu 
k tomuto textu na prosincovém zasedání Rady pro spra-
vedlnost a vnitřní věci. 

Komise a evropská nejvyšší žalobkyně informovaly mi-
nistry o nejnovějším vývoji v souvislosti s fungováním Úřa-
du evropského veřejného žalobce (EPPO). Evropská ko-
mise a evropská nejvyšší žalobkyně rovněž zmínily otáz-
ku možného rozšíření mandátu úřadu EPPO tak, aby 
zahrnoval stíhání porušení sankcí EU. Toto téma by vyža-

dovalo důkladné zvážení. 

Během pracovního oběda si ministři za přítomnosti ře-
ditele Agentury pro základní práva vyměnili názory 
na ochranu základních práv v dobách krizí. Posuzovali 
odolnost infrastruktury v oblasti lidských práv (zejména 
vnitrostátních institucí, soudnictví a občanské společnos-
ti) vůči krizím. Zabývali se rovněž tím, jaké další kroky 
by měly být ke zvýšení této odolnosti přijaty. 

Druhý den se v Lucemburku uskutečnilo jednání Rady 
pro spravedlnost a vnitřní věci (JHA) ve formátu minis-
trů vnitra za účasti místopředsedy Evropské komise 
Margaritise Schinase a také komisařky pro vnitřní věci 
Ylvy Johanssonové. V rámci českého předsednictví mu 
předsedal ministr vnitra Vít Rakušan.  

Jednání začalo schengenskou radou. Ministři se věno-
vali zhodnocení celkové situace v schengenském pro-
storu a současné migrační situaci a jejím dopadům na 
vnější hranice EU. Na návrh českého předsednictví tak 
schválili řadu konkrétních doporučení a zavázali se 
k jejich plnění.  V rámci schengenské rady mimo jiné 
ministři odsouhlasili závěry k evropské integrované 
správě hranic. To by mělo pomoci se lépe připravit na 
budoucí výzvy. 

Rada také ve čtvrtek schválila bod bez rozpravy, a to 
rozhodnutí o podpisu dohody o spolupráci v oblasti 
správy hranic mezi agenturou Frontex a Severní 
Makedonií. Tato dohoda umožní, aby byly uskutečňo-
vány společné operace a nasazeny jednotky agentury 
Frontex pro správu hranic v Severní Makedonii, bude-
li s tím tato země souhlasit. 

Ministři dále jednali o situaci podél západobalkánské 
migrační trasy. Ta je nyní hlavní trasou pro nelegální 
migraci do EU. Důvodem nárůstu nelegální migrace 
jsou především rozdílně nastavená vízová pravidla 
pro občany třetích zemí ze strany řady zemí západní-
ho Balkánu. 

Dalším bodem jednání bylo zhodnocení stávající situa-
ce uprchlíků z Ukrajiny a dopadů ruské agrese vůči 
Ukrajině na vnitřní bezpečnost EU. V Unii trvá silná 
podpora osobám prchajícím před válkou. Jedním 
z hlavních témat českého předsednictví je připravenost 
Unie na další vývoj, účastníci /Pokr. na s. 4/  

Zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci > Rada 
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jednání tyto komplexní snahy českého předsednictví 
podpořili. Kromě toho bude dočasná ochrana, která by-
la aktivována v břenu 2022 na počáteční období jedno-
ho roku, automaticky prodloužena o dvě šestiměsíční 
období do března 2024. Komise vyzvala ministry, aby 
umožnili co největší flexibilitu, pokud jde o přístup k prá-
vům na dočasnou ochranu pro Ukrajince, kteří se vracejí 
na krátké návštěvy na Ukrajinu, jakož i pro ty, kteří se 
mohou rozhodnout vrátit se do EU poté, co dobrovolně 
odešli. 

Na závěr ministři hovořili o reformě azylové a migrační 
politiky EU. České předsednictví představilo koncepci 

dalšího postupu, pokud jde o unijní solidaritu a reakce 
na krize v oblasti migrace, včetně právně závazného, 
ale flexibilního mechanismu solidarity. Členské státy 
podpořily pokračování práce na technické úrovni na 
základě zásad obsažených v návrhu. 

Předsednictví rovněž informovalo ministry o svých ne-
dávných kontaktech s Evropským parlamentem s cílem 
co nejdříve zahájit jednání o řadě legislativních ná-
vrhů. /M. D. Ličková/ 

Členové Euroskupiny se na pozvání předsedy Eu-
roskupiny a irského ministra financí Paschala Dono-
hoea dne 14. října v inkluzivním formátu zúčastnili 
neformálního setkání s ministryní financí USA Janet 
Yellenovou. Zasedání se poprvé uskutečnilo ve Wa-
shingtonu DC, tedy mimo Evropu. Setkání se konalo 
v rámci výročních zasedání Mezinárodního měnového 
fondu a Skupiny Světové banky.  

Hlavním politickým tématem byl transatlantický hospo-
dářský výhled a související rizika. Diskuse se pochopitel-
ně zaměřila na příslušné výhledy pro Spojené státy 

a Evropu v kontextu současných výzev, které předsta-
vuje válka na Ukrajině a energetická krize.  

V diskuzi ministryně Yellenová zdůraznila význam ce-
nového stropu pro ruskou ropu pro stabilizaci energe-
tických trhů a snížení příjmů do Ruska, zdůraznila nut-
nost urychlit hospodářskou pomoc Ukrajině a podpoři-
la pokračující pokrok v mezinárodní daňové reformě. 
Ministři euroskupiny ocenili partnerství Evropy se Spo-
jenými státy ohledně těchto společných priorit.  

/M. Ondičová/ 

Neformální jednání Euroskupiny v inkluzivním formátu > Rada 

Neformální zasedání ministrů pro zaměstnanost a sociální věci > Rada 

Ve dnech 13. a 14. října se v Praze konalo neformální 
zasedání ministrů pro zaměstnanost a sociální věci. 
První den byly hlavním bodem jednání důsledky rus-
ké agrese na Ukrajině, konkrétně otázka začlenění 
ukrajinských uprchlíků do trhu práce.  

Diskuse se v této souvislosti vedla mimo jiné o tom, zda 
členské státy považují stávající finanční pomoc EU 
za dostatečnou a jaké formy pomoci očekávají, pokud 
se uprchlická krize v budoucnu ještě zhorší. Součástí dis-
kuse byly i příklady úspěšných strategií a programů za-
měřených na podporu lidí prchajících před válkou a je-
jich integrace do trhu práce. Druhý den zasedání zá-

stupci členských států odpovědní za agendu zaměst-
nanosti a sociální politiku, evropských sociálních part-
nerů i neziskových organizací jednali primárně o do-
padech rostoucích cen energií a zboží na občany EU. 
Hlavní příspěvek k tomuto tématu přednesl zástupce 
evropské agentury Eurofound.  

Zásadním tématem byly i dlouhodobé plány spojené 
s řešením situace v domácnostech s nízkými a středními 
příjmy. Společným cílem členských států je zabránit 
tomu, aby více lidí upadlo do energetické chudoby.  
/M. Žiga/ 

Debata ve Výboru pro zahraniční věci > Evropský parlament 

Ve středu 12. října navštívil Výbor pro zahraniční věci 
(AFET) Evropského parlamentu (EP) komisař pro sou-
sedství a rozšíření Olivér Várhelyi, který zde předsta-
vil každoroční Balíček týkající se rozšíření EU.   

Jádrem tohoto balíčku je sdělení o rozšíření, které hod-
notí vývoj v uplynulém roce. Sdělení zkoumá pokrok do-
sažený kandidátskými zeměmi a potenciálními kandidát-
skými zeměmi, problémy a reformy, které je třeba řešit, 
a předkládá návrhy dalšího postupu. Kromě hlavního 
sdělení obsahuje balíček zprávy, v nichž útvary Komise 
každoročně prezentují podrobné posouzení aktuálního 
stavu reformního pokroku v každé kandidátské zemi a 
potenciální kandidátské zemi za poslední rok. K těmto 
hodnocen ím  j s o u  p ř ipo j e na  dopo r u čen í 
a pokyny týkající se priorit reforem. 

Středeční prezentace se soustředila na kandidátské ze-
mě v regionu Západního Balkánu a na Turecko. Komise 
již dopředu avizovala, že součástí tohoto balíčku nebu-
dou zprávy týkající se Ukrajiny či Moldavska, jelikož se 
tyto země staly kandidátními zeměmi teprve nedávno a 
dále protože na Ukrajině nadále probíhá ruská agrese. 

Komisař Várhelyi zmínil dopady ruské agrese na regi-
on západního Balkánu a to, jak mu EU pomáhá se s 
nimi vyrovnat díky Hospodářskému a investičnímu plá-
nu pro Západní Balkán a podporou v oblasti energe-
tiky. Komisař dále potvrdil, že Komise připraví v hori-
zontu týdnů energetický záchranný balíček pro Zá-
padní Balkán. Za nejdůležitější v rámci balíčku označil 
komisař návrh udělit Bosně a Hercegovině kandidát-
ský status za předpokladu splnění 8 kroků, které v 
balíčku definuje (vč. reformy volebního systému). Udě-
lení kandidátského statusu by bylo podle něj silným 
pozitivním signálem pro zemi. Vzorem pro tento návrh 
byla formulace zvolená pro Ukrajinu a Moldavsko v 
červnu 2022. Komise navrhuje se k tématu vrátit na 
prosincové Evropské radě; do té doby očekává dosa-
žení pokroku a ustavení nové vlády. Závěrem svého 
vystoupení vyzval komisař Várehlyi k přistoupení k 
vízové liberalizaci s Kosovem. 

V následně debatě vyzdvihli poslanci práci Komise 
a zejména nedávné uznání kandidátského statusu Mol-
davsku a Ukrajině a také návrh na/Pokr. na s. 5/ 
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Program evropských institucí od 17. do 24. října > Informace 

Zasedání Rady pro zemědělství a rybolov, 17. až 
18. října 

Ve světle ruské války proti Ukrajině si ministři zemědělství 
vymění názory na dopad války na obchod EU se země-
dělskými produkty a vstupy a její dopad na potravinovou 
bezpečnost.   

Zasedání Rady pro obecné záležitosti, 18. října  

Rada bude pokračovat v přípravách zasedání Evropské 
rady ve dnech 21. a 21. října projednáním návrhu závě-
rů.  

Zasedání Evropské rady, 20. a 21. října 

Toto jednání navazuje na neformální zasedání Evropské 
rady konané 7. října 2022 v Praze, během něhož se ve-
doucí představitelé EU věnovali otázkám války Ruska 
proti Ukrajině a jejímu vlivu na energetickou krizi a dopa-
du na hospodářství v Evropě. 

Neformální zasedání ministrů dopravy, 20. až 21. 
října 

Ministři budou jednat o prioritách dopravní politiky 
pod taktovkou českého předsednictví, zaměří se pře-
devším na rozvoj železniční dopravy, vysokorychlost-
ních tratí a s tím související revizí sítě TEN-T či na řeše-
ní energetické krize v tomto sektoru.  

udělení podobného statusu Bosně a Hercegovině. 
V návaznosti na představení Balíčku týkající se rozšíření 
schválil výbor AFET dne 13. října Doporučení Radě, Ko-
misi a místopředsedovi Komise a vysokému představiteli 
Unie pro zahraniční věci a bezpečnostní politiku k nové 
strategii EU pro rozšíření. V rámci tohoto doporučení 
vyzdvihl výbor politiku rozšíření jako nejdůležitější ná-
stroj ve svém vztahu k okolním zemím. Poslanci apelují 
na EU, aby dostála svým závazkům vůči zemím západní-
ho Balkánu a aby změnila své rozhodovací mechanismy 
v této věci, např. přechod na hlasování kvalifikovanou 
většinou v oblasti rozšíření. Poslanci dále apelovali 
na to, aby základem přístupového procesu byl respekt 
k právnímu státy a demokratické reformy a aby EU 

mohla pružně reagovat na příznivé anebo negativní 
změny v těchto zemích a případně odměňovat ty země, 
které k procesu přistupovaly zodpovědněji. Závěrem 
také Doporučení zdůrazňuje důležitost sjednocení zahra-
niční politiky kandidátské země se zahraniční politikou 
EU.  

/J. Janek/ 

Program evropských institucí od 17. do 24. října > Informace 

Návrh rozhodnutí Evropského parlamentu a Rady o neu-
znávání ruských cestovních dokladů vydaných v okupova-
ných zahraničních regionech (vypracovalo Ministerstvo 
vnitra)  


